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ká lékárnická komora (ČLnK) podle svého pre- 
Lubomíra Chudoby požaduje, aby bylo školení 

prodejců znovu zařazeno do gesce akreditova- 
: /.:elů Institutu postg»aéuálního vzdělávání 

. rtnictví (IPVZ) nebo Státního ústavu pro kon
či v (SÚKL).

; zatím na minimu
dosti nákupu léků mezi českými pacienty se 
dii výzkum ppm factum research, který na 
:nci OTC zveřejnila jeho vedoucí Mgr. Markéta 
_N'ákup volně prodejných léků mimo lékárny 

Lení v ČR příliš rozšířený. Na benzínové pumpě 
ském roce koupila léky pouze tři procenta do- 
:h, někdy v minulosti tak učinilo pět procent 
ientů,“ uvedla Markéta Šafová. 
obně problém vnímá také ČLnK: „Zatím sice 
rady v této oblasti nicotné, ale negativně vní- 
:'akt, že v posledním roce se počet výdejních 
hrazených přípravků dramaticky rozšířil. Pro
ora iniciovala dva pozměňovací návrhy к zá- 
iéčivech. Náš minimální požadavek je pře- 
ení pozice vyhrazeného léčiva u dvou molekul

a doufáme, že v tomto ohledu najdeme s minister
stvem zdravotnictví společnou řeč,“ uvedl prezident 
Chudoba. Zdůraznil, že ani vyhrazená léčiva nelze po
važovat za zboží běžného charakteru a že i u běžných 
přípravků může dojít к předávkování či ohrožující in
terakci s jinými léky.

Jak na konferenci upozornil generální ředitel společ
nosti Omega Pharma / Perrigo Michal Krejsta, výdej
ci vyhrazených léčivých přípravků rovněž zneužívají 
pojem lékárna. Také kvůli tomuto problému ČLnK 
iniciovala pozměňovací návrh, v němž lékárníci poža
dují, aby pojmem lékárna směla být označena pouze 
zdravotnická zařízení. Podle slov prezidenta Chudoby 
má návrh podporu výboru pro zdravotnictví Poslanec
ké sněmovny PČR. Lékárnická komora dále požadu
je, aby v těchto prodejnách probíhaly v adekvátním 
množství kontroly ze strany SÜKL. „Ostav provádí 
kontroly v ambulancích, nemocnicích i lékárnách, 
proto by se měl v příštím roce více zaměřit i na tyto vý
dejce. Počet kontrol by měl odpovídat počtu výdejních 
míst,“ uzavřel Lubomír Chudoba. (Mu)

Lékárna není pro každého

KOMENTÁR ж

/dravotnictvi
} bát nemusí
ér a šéf ČSSD Bohuslav Sobotka napsal svým 
straníkům dopis, který nepříliš překvapivě unikl do 

Oznámil v něm, že ve vládě se bude střídat, nikoli už, koho se to dotkne.

r je sice tajemný jako hrad v Karpatech, ale 
:é kuloáry nemlčí a ve vzduchu už mnoho dní 
jména. Vedle ministryně práce a ministra pro 
práva je mezi nimi i jméno ministra zdravot- 
ivatopluka Němečka. Jakkoli naposledy ame- 
rezidentské volby ukázaly, jakou cenu mají 
zy nej různějších znalců a insiderů, stojí za to 
:it dvě otázky. Kdyby Němeček skutečně skon-
0 bude znamenat pro české zdravotnictví? A co 
itiku?
první otázku je odpověď celkem jednoduchá, 
íčkovým odchodem by se české zdravotnictví 
tší pravděpodobností nezhroutilo. Ačkoli se 
lý šéf resortu z hlediska životnosti ve funkci 
d průměr, fungování systému za jeho působe- 
ých velkých změn nedoznalo. Ti, kteří za jedi- 
lest českého zdravotnictví považují nízké pla- 
mocnicích, by asi na Němečka nevzpomínali 
■e zlém, protože do nemocnic nasypal z eráru 
: lopat peněz. .
jně tak ipu lze přičíst к dobru zveřejňování 
mezi pojišťovnami a zdravotnickými zaříze- 
také fundované obsazení čela Ústavu zdravot-
1 informací a statistiky, který začíná vypadat 
jímavá instituce a díky němuž se možná do- 
systému úhrad na základě DRC, který by třeba 
mgovat. Možná. Někdy.

nikoho nenaštvat
ŕšem v podstatě všechno. Ve všech ostatních 
ich se Němeček řídil heslem „nikoho nena- 
V důsledku toho naštval skoro všechny a ne- 
1 skoro nic. Nový systém vzdělávání lékařů,

v němž Němeček vyšel vstříc snad všem, se nakonec 
nelíbí ani mladým lékařům, ani zkušeným lékařům, 
ani akademikům. Lékařská komora zpočátku zavě
třila u ministra vstřícnost, atak vyšroubovala své 
požadavky do takové výše, že už jim nemohl vyhovět 
ani Němeček. Proto se ani u profesní komory netěší 
kdovíjaké oblibě. Stručně řečeno, zdravotnictví by 
Němečka neoplakávalo, a pokud by se Sobotka roz
hodoval výhradně podle výkonnosti a koncepčního 
přístupu к resortu, Damoklův meč by nad tímto mi
nistrem patrně nevisel. Už by padal.

Němečkovo odvolání - Babišovo vítězství
Jenže výkonnost není v politice jediné kritérium. Pro 
Němečkovo setrvání hovoří jeden důležitý fakt, a to
tiž že jej ani za mák nemá rád ministr financí Andrej 
Babiš. A ten je zase pro Sobotku s jedněmi volbami 
prohranými a druhými za rohem stále více soupeřem 
spíše než koaličním partnerem. Němečkovo odvolá
ní nebude problém vykládat jako Babišovo vítězství 
a ministr financí to nepochybně rád udělá. Sobotka 
není žádné politické ořezávátko a ví o tom, takže po
kud Němečka skutečně odvolá, bude к tomu mít dů
vod tak silný, že převáží nad nepříjemností triumfu, 
který si Babiš nepochybně vychutná. Takovým důvo
dem mohou být obavy, aby na Němečka před volba
mi neprasklo něco hodně vážného, ale také politický 
obchod, osobní spory nebo potřeba zmírnit nějaká 
vnitřní pnutí ve straně. To už jsou ale čiré spekulace. 
Setrvejme na tom, že zdravotnictví se výměny mini
stra bát nemusí.

Martin Čaban 
(autor je komentátorem deníku E15)
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